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NYRUP DRÆNFILTERRØR
Et PV<?!-drænrør med et filter af ca. 1,5 cm 
hårdtpresset halm, færdig til nedlægning i al 
slags jord uden anden beskyttelsesfyld.

NYRUP DRÆNFILTER forhindrer sand og mud
der i at trænge ind i drænledningen.

NYRUP DRÆNFILTER giver større sugeflade, 
vandet kan frit trænge igennem hele vejen rundt 
om røret og giver derfor hurtig afvanding.

NYRUP DRÆNFILTERRØR leveres i længder 
indtil 100 m pr. rulle. Det er hurtigt at arbejde 
med. Det er effektivt og billigt.

Nyrup drænfilterrør leveres også med fibertex,

Spørg efter brochure og pris hos Deres leveran
dør af byggematerialer eller hos:

A/S MIDTSJÆLLAADS HALMVAREFABRIK
4380 Nyrup , Telefon (03) 60 31 00

DANSK
STÅLGÆRDE
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AKTIESELSKABET 
NORDISKE KABEL- OG 
TRAAOFABRIKER • 
KØBENHAVN F.

• Tegn abonnement på # 

Hedeselskabets Tidsskrift #

MØDERNE HAVEREDSKABER 
DER LIGGER GODT 1 HAANDEN

SUPER LET- få 
VÆGTSSKOVLEN 

»ZINCKLET«
GOR ARBEJDET LET

LET MEN STÆRK SKOVL

FAAS OGSAA MED 
STGVLE BESKYTTE R

DEN ER RIGTIG



P I N D S T R U P  S P H A G N U M  (tørvestrøelse)

Leveres i baller i den anerkendte størrelse i kvaliteterne
# FIN - MELLEM - GROV - samt kvaliteten
# LØS, USORTERET

Desuden leveres kvaliteten
# FIN TØRVESTRØELSE (sphagnum) i 430 liters poser

og 200 liters poser

Forhandlere overalt i landet

P I N D S T R U P  M O S E B R U G  A / s
8964 Pindstrup . Tlf. (06) 39 61 00

PETERSEN & 
PEDERSEN

V I B O R G

Telefon (06) 62 62 88

ALT I ELEKTRICITET

MM1'MHLHK
DANREGN

SPECIALFIRMA ■ FORLANG TILBUD
BRANDE- TLF. 0718 0755*

Drænrensning
med Hedeselskabets højtryks- 
maskiner udføres over hele 
landet. Henvendelse til Hede
selskabets lokale kontor eller 
til hovedkontoret, 8800 Viborg, 
telefon (06) 62 61 11, lokal 244.

M O D E R N E  P L O V E
for ethvert formål 
Traktor- og hestetrukne

Bovlund 24 ” traktorplov, type 9 H
Hedeselskabet bruger »Bovlund« plove

Plovfabrikken »Bovlund«
H. WILKENS

Bovlund pr. Branderup J, - Telefon: Branderup J. (048) 3 52 33

E L L I D S H Ø J  K R I D T -  O G K A L K V Æ R K )

ved C. M. Christiansen . Arhus Fabrikation af
Telefon: Ellidshøj (08 - 11 93 11) 4 og jordbrugskalk og

Arhus (06) 12 76 33 foderkridtmel

flagstænger 
i alle 

længder
leveres færdige, høvlede 
og pudsede,lige til at male 
samt forsynet med hånd
drejet knop og varmforzin- 
ket skødeklamp.
Behandlet enten med far
veløs »Goriol« eller TRYK- 
imprægneret.
Rekvirer venligst brochure 
med priser.

\

H U S K  AT M E L D E  F L Y T  N I N G til postvæsenet!
• AVERTER I HEDESEL- •

• SKABETS TIDSSKRIFT •



Kursusplan 1971/72
Aim. skovarbejdergrundkursus a 4 uger

1. fra den 1/6 til den 26/6 1971
2. fra den 23/8 til den 18/9 1971
3. fra den 22/11 til den 18/12 1971
4. fra den 3/1 til den 29/1 1972

Div. korte kursus som regel af 1 uges varighed
5. fra den 27/9 til den 2/10 1971
6. fra den 4/10 til den 9/10 1971
7. fra den 6/3 til den 11/3 1972
8. fra den 13/3 til den 18/3 1972
9. fra den 20/3 til den 25/3 1972

Demonstrationstourne fra 26/4 til 22/5 1971

De korte kursus kan omfatte:
a. Repetitionskursus, især motorsave.
b. Brug og vedligeholdelse af kratrydningssave og 

lignende småmaskiner.
c. Skovning af lægter og stager.
d. Opmåling af træeffekter.
e. Diverse specialkursus.
f. Skovtraktorkursus. Efteruddannelseskursus for 

traktorførere, der har gennemgået motor- og 
traktorgrundkursus.

Kursus a, b og d kan kun søges af skovarbejdere, 
der tidligere har gennemgået skovarbejdergrundkur
sus. I tilfælde af, at det ansøgte kursus er fuldtegnet, 
overføres ansøgeren til det nærmest følgende kursus 
af samme indhold.
De korte kursustyper søges afholdt, når der er an
søgere nok til at danne et hold.
Ansøgningsskema og evt. yderligere oplysninger fås 
ved henvendelse til skovbrugslærer Iver Nissen, 
Skovskolen i Nødebo, 3480 Fredensborg. Telefon 
(03) 28 13 78. Iver Nissen

A/S Grindsted 
Imprægnerings
anstalt

er kober al nåle

træ til master i alle 

størrelser fra 

7,7 m 16 cm top.

Kontant

afregning.

Grindsted 
telf. (053) 2 01 71

■ HUSK AT MELDE FLYT-
■ NING til postvæsenet! ■

engsko
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STRØMMEN RANDERS TLF. (06) 42 99 99

H E D E S E L S K A B E T S  L A B O R A T O R I U M
Hjultorvet . 8800 Viborg . Telefon (06) 62 61 11

Autoriseret af landbrugsministeriet til udførelse 
af jordbundsanalyser.
Ansvarlig i henhold til autorisationen: 
civilingeniør J. Frederiksen

Kemiske og fysiske jordbundsanalyser 
Drikkevandsanalyser
Analyser af spildevand og vandløbsvand 
Analyse af kalk, mergel og brændselsstoffer 
I øvrigt mange arter 
af kemiske og fysiske analyser

i  *  •
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92. årgang

I nummer 4:

Dyrlæge Toft genrejste 
Egebaksande
Grænsesøer undgår 
forurening
Husmår og knopsvane 
God Alaska-poppel
Kemisk rensning af 
spildevand
Spildevand dræber 
laksen
Gødning kalktærende

Redaktionen:
Redaktør:
Hans Sigfred Knudsen 
Redaktionsudvalg: 
Afdelingschef, skovrider 
B. Steenstrup (formand) 
Distriktsbestyrer J. Alsted 
Kontorchef 
B. Dalberg-Larsen 
Afdelingschef N. Venov
Hedeselskabets Tidsskrift 
udgår 12 gange årligt 
til medlemmer.
Medlemsbidraget er 
årligt mindst 10 kr. 
eller én gang for alle 
mindst 200 kr.
Tryk:
Carlo Mortensens 
Bogtrykkeri, Viborg
Annonceekspedition:
Hedeselskabets Hoved
kontor, 8800 Viborg 
Tlf. (06) 62 61 11 
Annoncepris: 70 øre/mm

Forsiden:
Den danske bondegård 
med have og 
læhegnskantede marker. 
Hvert forår rejser 
det samme spørgsmål: 
Bliver sommeren til 
landmandens gunst?

Hedeselskabets
Tidsskrift

Hedeselskabet har foreslået 
Trend å reguleringen udsat

Bestyrelsen for Det danske Hedeselskab drøftede ved 
et ordinært bestyrelsesmøde den 30. marts den mod
stand, der i den offentlige debat fremføres mod vand
løbsreguleringer.

Det er selskabets opfattelse, at der kontinuerligt vil 
være et behov for regulering af danske vandløb for at 
give danske jordbrug tilfredsstillende dyrkningsvil
kår og for at holde vandløbene i en sådan stand, at de 
kan bortlede de stigende mængder spildevand, som 
udviklingen foranlediger.

Hedeselskabet projekterer og forestår regulerings
arbejderne, men det er ikke, og det har aldrig været 
Hedeselskabet, der er initiativtager til eller bestem
mende for, hvornår en vandløbsregulering skal udfø
res, eller hvor omfattende den skal være. Her har de 
pågældende lodsejere og de implicerede myndigheder 
- det være sig kommune, amt eller stat - afgørelsen. 

* * *
I debatten omkring reguleringen af Trend å’s nedre 

løb er det blevet udlagt, at Hedeselskabet er ansvarlig 
for, som det er sagt: »ødelæggelsen af en ådal«.

Denne sag rejstes for 12 år siden ved en aftale mel
lem den pågældende lodsejerkreds og det daværende 
Aalborg amt, der anmodede Hedeselskabet om at ud
arbejde projektet. På grund af bevillingssituationen 
kunne landbrugsministeriet først i år meddele, at sa
gen nu kunne gennemføres, idet landbrugsministeriet 
tog bestemmelse herom, efter at lodsejerne på et mø
de i december 1970 med stort arealflertal tilkende
gav, at de ønskede sagen fremmet. Alle relevante 
fredningsorganer havde forinden været hørt i sagen, 
og fiskeriministeriet var underrettet om forslaget til



åreguleringen, men ingen af disse in
stanser ønskede at rejse frednings
sag!

Sagen har desuden været behand
let af fredningsnævnet for Aalborg 
amt, der foreslog en ændring af åen 
ved udløbet i Limfjorden, og fred
ningsnævnets ønske herom blev imø
dekommet. For mindre end en måned 
siden holdt fredningsplanudvalget for 
Nordjyllands amt møde om sagen og 
vedtog ikke at ville fremføre indven
dinger mod reguleringen, og amtet 
har opretholdt løftet om at supplere 
statstilskuddet med 5 pct. af anlægs
udgifterne.

Trods dette er modstanden mod re
guleringen kommet stærkt til orde, 
navnlig efter sportsfiskernes prote
ster.

Løgstør kommune har herefter 
ment det rigtigst at bede frednings
nævnet om på ny at optage sagen til 
behandling med status quo-fredning 
for øje.

Hedeselskabet er i forbindelse med 
amtsvandinspektøren for Nordjyl
lands amt af landbrugsministeriet på
lagt at udføre reguleringen, men for 
ikke at stille samfundet over for fuld
byrdede kendsgerninger vil Hedesel
skabets bestyrelse foreslå landbrugs
ministeriet, at arbejdets igangsæt
ning udsættes, således at frednings

nævnet får mulighed for at behandle 
Løgstør kommunes fredningspåstand.

* * *

Hedeselskabets bestyrelse er af den 
opfattelse, at fredningsplanudvalgene 
allerede på det forberedende plan ved 
tilsvarende vandløbsreguleringer bør 
komme ind i billedet og træffe afgø
relse om, hvorvidt en sag kan frem
mes, eller om den skal prøves som 
fredningssag.

Fredningsplanudvalget for Viborg 
amt burde måske allerede nu behand
le sagen om Lerkenfeldt å’s nedre løb 
ud fra denne synsvinkel.

Det er Hedeselskabet magtpålig
gende, at den nødvendige pleje af 
vore vandløb kommer ind i et roligt 
leje, så æstetiske og økonomiske hen
syn kan afvej es sagligt mod hinan
den, og at der ydes ret og skel mod 
de lodsejere, som af en udvikling hin
dres i at udnytte deres jord på bed
ste måde.

Fremtiden vil stille store krav til 
udnyttelsen af vort lands ressourcer. 
Hedeselskabet er helt klar over, at 
der, ud over at skabe givtig land
brugsjord, også ligger værdier i at 
bevare eller forme landskabet, så re
kreative og turistmæssige mulighe
der kan udnyttes, og dertil vil Hede
selskabet gerne medvirke.

Bedre skovdrift i Cameroon

Som del af en FAO-bevilling på 1.340.000 
dollars til støtte af udvikling af skovbrug 
og træindustri i Cameroon har the Econo
mist Intelligence Unit. Ltd. i London fået 
bevilget ca. 60.000 dollars til gennemførelse 
af en økonomisk analyse af landets nuvæ
rende og potentielle træindustri.

Man vil undersøge den nuværende træ
industris organisation i relation til mar
kedsforhold, produktion, forbrug og eks

port for derefter på basis af et skøn over 
det fremtidige behov for træ og træpro
dukter at foretage en gennemgribende ra
tionalisering af den bestående industri.

Cameroons regering betragter skovbrugs
erhvervets udvikling som et vigtigt led i 
landets økonomiske og sociale opbygning. 
Tætte tropiske regnskove dækker 54 pct. 
af landets areal, men træprodukter repræ
senterer kun 10 pct. af den samlede værdi 
af eksporten.
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Hedeselskabets Tidsskrift får med det 
nummer, vore medlemmer holder i hån
den, vendt et blad i sin 92-årige historie, 
idet Tidsskriftet fremtræder med ændret 
forside.

Men den nye forside er dog ikke et brud 
med de foregående. I udseende er den kun 
en videreførelse af den fornyelse, der be
gyndte med nr. 10 i 1955. Da holdt de man
ge fremragende billeder deres indtog på 
forsiden, motiver, som redaktør Harald 
Skodshøj havde indfanget, og det nye lay
out vakte berettiget opsigt inden for tids
skrift-verdenen.

Det første billedmotiv i august-numme
ret 1955 var et vindhærget krat på en søn
derjysk hede. Tidens brise slider også på 
et blads forside. Bogstavtyper, der var mo
derne for 15 år siden, er let antikverede 
i dag. Og så har vi ønsket bladets »hovede« 
adskilt fra billedet, ligesom vi også syntes, 
at udskæringen med indholdsfortegnelse 
skar forstyrrende ind i billedvirkningen.

Øverst på forsiden har vi nu sat navnet 
på den virksomheden, der udgiver bladet, 
Det danske Hedeselskab, men vort med

Bogtrykkerne Carlo Mortensen og Per Nør- 
haven betragter papirstablen, før den skal 
gennem maskinen, og hvorfra den kommer 
ud som tidsskrifter — med ny forside.

Den
nye
kofte

lemsblad er ikke i mindre grad blevet He
deselskabets tidsskrift. Det markeres sta
dig på første tekstside. Og det ændrede 
navn på forsiden betyder ikke, at redak
tionen vil bruge mere tid til at kigge ind 
ad egne vinduer. Tværtimod vil vi være 
åbne for impulser fra verden omkring os 
og i tekst og billeder skildre og kommen
tere dem.

Vi håber, at læserne deler vor opfattel
se, når vi giver vor egen mening til kende 
og kalder tidsskriftets nye dress for klæ
delig. hk

Plantage-nyt
Ved generalforsamlingen i Give Plantage 
blev det vedtaget af betale 12 procent i ud
bytte til aktionærerne. Regnskabet slutte
de med et overskud på 22.000 kr. I sin be
retning omtalte formanden, bankdirektør 
Sv. Løvbjerg, Give, selskabets køb af land
brugsejendommen Bundgård, hvis 30 tøn
der land er velegnet til plantning.

Hårkjær plantage har vedtaget at betale 
8 pct. i udbytte for 1970. Driftsregnskabet 
sluttede med et overskud på 6222 kr. For
manden, gårdejer Peter Johnsen, takkede 
skovfoged Therkildsen for hans mange
årige virke. Han falder for aldersgrænsen 
og afløses 1. juli af skovfoged Hvid Kri
stiansen.
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Det gamle billede af Egebaksande er fra 111. Tidende, og det karakteristiske ved 
bygningerne, de takkede gavle, er stadig det, der fanger øjet.

Det holder en ung i sind og skind
at se stude, græs og træer vokse
Den 86-årige dyrlæge 
N. L. Toft, Thisted, 
genrejste Egebaksande 
ved den udtørrede Sjørring sø 
og gav midler og mod 
til læplantningsarbejde

Hver dag svinger en bil ind til Bakke
huset, der ligger ved kystvejen i Thi
sted, og en ældre herre sætter sig ind 
og kører ud i det thyske landskab. 
Udflugtsmålet er altid det samme: 
Gården Egebaksande ved den udtør
rede Sjørring sø. For den ejer vog
nens 86-årige passager, dyrlæge N. L. 
Toft, også. Og hvis man vil nævne, 
hvad den gamle dyrlæge yderligere 
har del i af det alment kendte, må det 
blive landets indenrigsminister, H. C. 
Toft, som er hans søn.

Dyrlæge Toft, sådan kalder thybo
erne stadig med anerkendelse i stem
men Egebaksandes ejer, selv om han 
holdt op med at være »praktiseren
de« i 1918. Fra da af fulgte han den 
lyst, han havde bevaret fra drenge
årene: at handle. Hans far, ejeren af 
Jernbanehotellet i Varde, som også 
var landmand og handelsmand med 
op til 100 stykker kvæg i græsfen
nerne lige uden for byen, havde fra
rådet den unge Toft at basere sin. 
fremtid på handel med husdyr. Den 
levevej var for usikker. En stilling 
som dyrlæge var at foretrække.

Daglejerne græd

Da N. L. Toft efter at have været 
dyrlæge i henholdsvis Varde og Thi
sted i årene 1909—18 begyndte at 
handle, var det med ejendomme. Ege
baksande, som han købte i 1928 sam
men med godsejer E. Dahn, senere
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bedre i dyrlæge Tofts tjeneste, og til
med blev de delagtige i Egebaksan
des enestående driftsmæssige udvik
ling. I 1935 spurgte Toft karlene, om 
de ville have bedre værelser. Det sag
de de hverken ja eller nej til, da lo
giet i forvejen var over gennemsnit
tet. Fornyet blev det, og vi kom til 
at bo i »rene hotelværelser«, fortæl
ler en tidligere medarbejder, og der 
blev indrettet dejligt fællesbad med 
varmt og koldt vand. Desuden betæn
ker den gamle dyrlæge sine nuvæ
rende og tidligere medarbejdere på 
sin fødselsdag, idet alle, som har ar
bejdet på Egebaksande i mindst tre 
år, får del i 3500 kr.

N. L. Toft.

Estrup ved Brørup, beholdt han og 
blev eneejer i 1934. Gården, der med 
sine svære mure og takkede gavle 
havde stået som et eventyrslot i den 
stilfærdige egn, var da nærmest en 
ruinhob. Købesummen var 300.000 
kr. I dag er ejendomsskylden 1,7 mill, 
kr. Det tilliggende areal er på 360 
tønder land, og heraf er de 200 ind
vunden søbund fra den tidligere Sjør- 
ring sø.

Egebaksande var gået til, hvis dyr
læge Toft ikke havde købt den, siger 
en af egnens erfarne landmænd. Først 
fik han tagene tætnet, og efterhånden 
blev byggestilen genskabt, men det 
var først og fremmest jorden, Toft 
koncentrerede sig om at få bragt i or
den, da det var på grundlag af den, 
udkommet skulle skabes.

Gårdens forrige ejer var I. P. Han
sen, der nok holdt folk tre skridt fra 
livet, men som alligevel var så af
holdt af sine medarbejdere, at gamle 
daglejere græd, da de fik meddelelse 
om ejerskiftet. Der var dog ingen 
grund til tårer, for de fik det endnu

Nøgleordet er rapgræs

Egebaksandes marker på den gam
le søbund trængte til omdræning, da 
N. L. Toft blev ejer. Jorden havde sat 
sig så meget, at drænrørene mange 
steder lod sig pløje op. Han forsøgte 
selv at få vandet fjernet ved hjælp 
af vindmølle og snegl, men der kom 
først plan og fart over afvandingen, 
da han i 1933 begyndte et samarbej
de med Hedeselskabet, og da der 
samtidig blev vedtaget en gunstig 
grundforbedringslov. Siden er der 
hvert år blevet udført dræningsarbej
der, og tre el-pumpestationer løfter 
fra de flade marker uden naturligt 
afløb vandet op i en afvandingskanal. 
Åbne grøfter, der skulle opsamle 
»fremmed« vand, er blevet rørlagt i 
en samlet længde af 8 km.

For mange år siden købte dyrlæge 
Toft en gård, som blev udstykket og 
solgt. Nogle af ejerne såede rapgræs, 
og de fik den tilfredsstillelse, at vær
dien af avlen oversteg købesummen 
af jorden. Det gjorde indtryk på Toft. 
Rapgræs har derfor i alle årene væ
ret hovedafgrøden på Egebaksande 
og er blevet dyrket på 100 tønder
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Bestyrer Jens Thomsen og distriktsbestyrer ved Hedeselskabet K. K. Dalsgaard, Øster 
Jølby, ved kanalen, som fører vandet bort fra det udtørrede søområde.

land, medens byg og roer har været 
brugt i omdriften.

Engang var rapgræsfrø efterspurgt 
som udsæd til græsplæner, men med 
den ringe roddybde yder det for rin
ge modstand mod tørke. Alligevel er 
der stadig afsætning for frøet, bl. a. 
til golfbaner.

Dyndjordens frugtbarhed under
streges af, at det er lykkedes at avle 
op til 600 kg rapgræsfrø pr. tønde 
land eller næsten det dobbelte af det 
normale. Men kvantum alene giver 
ikke det gode økonomiske udbytte. 
Priserne skal tilsvarende være med. 
Det var de, godt og vel, i fjor, da et 
lille frøudbytte blev betalt med 8,90 
kr. kiloet, hvorfor det forholdsvis be
skedne antal kilo alligevel skal be
tegnes som en god avl.

Syv gange har N. L. Toft udvidet 
ladekapaciteten på Egebaksande, så 
den dækker en halv tønde land. Og 
nu er byggeriet så at sige overflødigt 
til dets oprindelige formål, efter at 
tre selvkørende mejetærskere tær
sker det skårlagte rapfrøgræs på 
marken.

Kvægbesætningen, følgende mode
farven fra rødt til sortbroget, er an
selig med 200-250 stykker. Heraf er 
44 malkekøer, og dobbelt så mange er 
stude, efterhånden en sjældenhed i 
fedekvægproduktionen. Studene kø
bes i H/Vårs alderen og gøres »fær
dige« lVs år efter, mens de græsser 
på strandarealerne omkring den tid
ligere sø.

Egebaksande drives af en stab på 
seks mand. Bestyrer Jens Thomsen,
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Intet salpeterleje paa søbunden
Den udtørrede Sjørring søbund gav i 1865 anledning til en afhandling i »Tids
skrift for Landøkonomi«. Etatsråd og stamhusbesidder N. E. Hofman (Bang), Hof
mansgave, havde en teori om, at man stod over for en koncentration af natur
gødning i lighed med forekomsterne i Chile og Peru. Dyndet på søbunden, mente 
han, var givetvis for en stor del udvaskede ekskrementer fra søfugle.

Hofman forudså, at det frugtbare Sjørring-dynd »skæppeviis vil blive brugt af 
handelsgartnere paa lignende maade, som de nu forskrive Guano pundeviis«.

Sådan kom det ikke til at gå, og etatsråden beklager sig i sin artikel over, at 
hans gartner har ringe interesse for at anstille forsøg med dyndet. Han må end
da lide den tort, at de stiklinger, han selv planter i den hentede sødynd, sakker

bagud i vækst i forhold til gartnerens

som er Tofts højre hånd, har været 
på gården siden 1944 og dens leder 
fra 1951. Der er tre mand i stalden 
og to i »materialen«. I gamle dage 
krævedes der f. eks. 50 mand for at 
klare høsten.

Dyrlægen som plantningsmand

Thy er en vindhærget landsdel. Der 
sidder en forvisning i beboerne om, 
at træer ikke kan gro hos dem, selv 
om skovprocenten er steget fra 1 til 
ca. 12 i løbet af de sidste 100 år.

Dyrlæge Toft havde udmærkede 
erfaringer med læplantning ved Ege
baksande, og han ønskede, at andre 
skulle følge hans eksempel. Efter den 
store sandstorm sidst i 30’erne blev 
der dannet læplantningslaug, men 
det følgende plantningsarbejde blev 
til at overskue.

Derfor besluttede N. L. Toft at træ
de til, og i 1952 blev der indkaldt til 
plantningsmøde i Førby. Dyrlæge 
Toft gav da forsamlingen løfte om, 
at han ville betale det beløb til arbej
de og planter, som skulle udredes ud 
over statstilskuddet. Alligevel havde 
nogle landmænd betænkeligheder, da 
de skulle forpligte sig til at renholde 
læhegnene!

planter, der gror i bladkompost.

Det enestående tilbud blev dog 
stort set modtaget, og der blev ind
ledt samarbejde mellem læplant- 
ningslaugene og Hedeselskabet, som 
var repræsenteret ved skovrider C. 
F. Jensen, Hurup, og inspektør Hol
ger Jensen, der nu bor i Holstebro. 
Holger Jensen fortæller, at plant
ningspro jektet blev et af de bedste 
og billigste, han har været med til at 
udføre, fordi Toft ønskede en samlet 
planlægning. Det blev på den måde 
en forløber for de nutidige kollektive 
plantninger.

Så var det skov

Plantningen fandt sted ved Hund
borg, Førby, R,æer og Hansted. Ar
bejdet varede i fire år, 16 lokale folk 
var beskæftiget, og der blev plantet 
på 400 ejendomme. I områderne ved 
Førby og Hansted blev der alene ny
plantet :iU mill, træer, mest nåletræ
er, da det var vanskeligt at finde løv
træer, der er hårdføre nok til klimaet 
nordenfjords.

Tofts tilbud strakte sig til, at han 
ville betale for op til 10 rækker træer 
i et læhegn. Hvis lodsejerne ønskede 
flere, måtte de selv punge ud. Så var 
der tale om skov!
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Thorvald Poulsens »park« har udviklet sig, så der kan hugges »gavntømmer« i den.

Senere blev der plantet ved Tho- 
rup og Nors, og da var det Handels- 
og Landbrugsbanken i Thisted - hvor 
Toft var formand for bankrådet - 
som betalte halvdelen af plantnings
udgifterne.

Nænner ikke at fælde et træ

- Det er en velgerning, at vi fik 
plantet, siger gårdejer Thorvald Poul
sen, som i mange år var formand for 
Førby og Omegns Læplantningslaug. 
Tidligere blev Førby, som er en del 
af den gamle Hundborg kommune, 
regnet for et ugæstfrit ørkenområde. 
Nu, da læhegnene er groet op, er eg
nen blevet en af kommunens mest 
indbydende.

Thorvald Poulsen har uden for sin 
gård en langstrakt nåletræsbeplant
ning, som han kalder »min park«. 
Gennem den er der en lysning, al
leen, og ad den går han, når han skal 
i marken. Og vestenvinden kan være 
aldrig så strid. Mellem parkens træer 
er der vindstille. For sandt at sige 
trænger beplantningen til en kraftig 
udtynding.

Det er Thorvald Poulsen den første 
til at indrømme. Men husk på, siger 
han, det stikker i os endnu, at træer 
ikke kan gro her, og så kan vi ikke 
nænne at hugge et af dem om, selv 
om vi kan se, det er nødvendigt for 
helheden. Når jeg går gennem alleen, 
fryder jeg mig over væksten af hvert
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enkelt træ, og' der sendes fra mig og 
andre stadig taknemlige tanker til 
dyrlæge Toft, fordi han trådte til og 
aktiviserede den slumrende interesse 
for plantning.

Jagd udtørrede Sjørring sø

Mod, energi og fysisk styrke er 
egenskaber, der fremdrages om kap
tajn J. C. H. C. Jagd, manden, som 
udtørrede den 1600 tønder land store 
Sjørring sø. I krigen 1848 var han den 
dristige fører af friskare-korpset 
»Jagds Kanariefugle«, et navn, de 
fik på grund af deres gule olieklæder.

I begyndelsen af 1850’erne kom 
han til Thy, hvor det lykkedes ham 
at skabe gehør hos landmændene om
kring søen for en afvanding. Men 
skepsis opstod, og mistillid bredte 
sig, og pludselig stod kaptajn Jagd 
ene med retten til at indvinde søter
ritoriet.

Sjørring sø ligger adskillige meter 
over havets overflade, og der var tid
ligere gjort forsøg på at lede vandet 
gennem klitrækken ud i havet, men 
opgaven var for stor i forhold til de 
tekniske hjælpemidler, der var til 
rådighed.

I 1858 begyndte kaptajn Jagd ud
tørringen, det første større søudtør
ringsforetagende her i landet. Fra 
søens vestside til det gamle afløb ved 
Faddersbøl Vandmølle gravedes en 
2 km lang kanal med en bundbredde 
af 3,8 meter og på sine steder 12 m 
dyb og 30-40 m bred for oven. Fra 
Faddersbøl fortsatte afløbet mod syd 
inden for klitrækken gennem Ove sø 
og videre mod Limfjorden med udløb 
ved Krik. Sjørring sø kanalen gav 
mulighed for afvanding ved fri af
strømning, men efterhånden, som jor
den satte sig, blev det nødvendigt 
med kunstig afvanding.

Måtte afstå sølandbruget

Det lykkedes Jagd at få den frugt
bare søbund under kultur. Omverde
nen beundrede de vældige afgrøder 
og forundredes over det herremands
liv, Jagd førte i de ridderborglignen
de bygninger. Han pådrog sig en be
tydelig gæld på 190.000 rigsdaler, og 
en kommission blev i 1863 sat til at 
se på det store sølandbrug. Dens med
lemmer havde mange lovord tilovers 
for driften. Afgrøderne var impone
rende, og på markerne græssede 200 
store kreaturer, 350 kalve og dobbelt 
så mange får.

Gælden syntes overvindelig, da 
Egebaksandes samlede værdi var op
gjort til 90.000 rigsdaler. Men uheld 
med avlen, en fåreflok, som druknede 
ved at falde gennem isen, og handels
vanskeligheder på grund af 1864-kri- 
gen bevirkede, at Jagd måtte over
give søejendommene Rosvang, Sjør- 
ringvig, Færgeborg og Schæfergår
den til Aktieselskabet Sjørring Sø. 
Selv beholdt han Egebaksande og 200 
tønder land ved den vestlige side af 
den tidligere sø.

I 1870 solgte kaptajn Jagd Egebak
sande til senere kultusminister Jacob 
Fr. Scavenius, Gjorslev, for 200.000 
rigsdaler. Hans søn solgte i 1903 går
den til dens hidtidige forpagter, I. P. 
Hansen, og da han 25 år senere af
hændede Egebaksande var en af kø
berne dyrlæge N. L. Toft.

Hans Sigfred Knudsen

Fortjenstmedaljen i sølv

Skovfoged Kristian Peder Therkildsen, 
Grindsted, og forstassistent Helge Holt, 
Kibæk, der fratræder deres stillinger ved 
Hedeselskabet, har fået tildelt fortjenst
medaljen i sølv.
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To søer ved den dansk-tyske 
grænse undgår en forurening

v

sil 8«
m

Nyhus sø set fra den tyske side med den danske skovklædte søside i baggrunden.

Distriktsingeniør 
M. Høst-Madsen, Kolding, 
skildrer Bov kommunes projekt, 
der befrier Kruså Møllesø 
og Nyhus sø for tilløb 
af spildevand

- Såvel landvæsenskommissionen som 
den dansk-tyske grænsevandløbs
kommission har nu afsagt kendelse 
gående ud på, at Padborgs gamle og 
stærkt overbelastede rensningsanlæg 
nedlægges, hvorpå spildevandet ved 
en nyanlagt pumpestation med en 
kapacitet på 180 liter pr. sekund pum
pes gennem en 1300 m lang trykled
ning af 400 mm plastrør op til det ny
anlagte kloaksystem for Bov-Smede- 
by. Herfra føres det i 3 km lange be

tonledninger til det nyanlagte rens
ningsanlæg ved Smedeby, fortæller 
distriktsingeniør M. Høst-Madsen, 
Hedeselskabets kulturtekniske afde
ling i Kolding, som har projekteret 
pumpestationer, trykledning, afskæ
rende ledninger og regnvandsbassi
ner til anlægget.

Smedeby-anlægget udføres i første 
etape for 17.000 ækvivalentpersoner 
og er indrettet således, at det kan ud
vides til 30.000 ækvivalentpersoner, 
idet området omkring Padborg, Bov 
og Smedeby er inde i en hastig udvik
ling. Fra rensningsanlægget føres det 
biologisk rensede spildevand gennem 
en 800 m lang 630 mm plastledning 
langs Møllesøen forbi vandværket til 
Kruså Mølle, hvor det udledes i 
Kruså.
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Ordet ækvivalentpersoner er et be
greb, som bruges, når spildevandsaf- 
løb fra industrier medregnes og om
formes til personenheder.

Friholdes for spildevand

Der opnås ikke alene en effek
tiv mekanisk-biologisk rensning af 
spildevandet i området, men også at 
de to meget smukt beliggende søer 
friholdes for tilløb af renset spilde
vand, der trods rensningen har et 
stort indhold af nitrater og fosfater, 
som er i stand til at forårsage en be
tydelig sekundær forurening af sø
erne. Nyhus sø danner grænse mod 
Tyskland, hvorimod Kruså Møllesø 
ligger helt på dansk område. Der er 
store fredningsmæssige interesser i 
området.

Padborg by er for en stor dels ved
kommende afvandet ved separat sy
stem, men en mindre del afvandes 
ved fællessystem. Ved den nye pum

pestation bygges derfor et overløbs
bygværk, der træder i funktion ved 
større regnskyl. Overløbsvandet ledes 
til to regnvandsbassiner indrettet på 
det gamle rensningsanlægs plads, og 
i disse bassiner gives spildevandet en 
opholdstid på mindst en halv time. 
Ved langvarige eller særlig kraftige 
regnskyl træder et overløb i funktion 
med afløb til Nyhus sø. Efter nedbø
rens ophør pumpes de 760 m:i spilde
vand fra de to bassiner tilbage til 
pumpestationen og derfra videre til 
rensningsanlægget i Smedeby.

Bedre og mere enkelt

Det er udregnet, at overfaldet ved 
pumpestationen i Padborg fremtidigt 
kun vil lade ca. 0,4 pct. af den årlige 
spildevandsmængde passere over 
overfaldskanten, og skønner man, at 
ca. halvdelen heraf vil tilbageholdes 
i regnvandsbassinerne og derpå blive 
pumpet til rensningsanlægget, ses
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Til venstre ses et hjørne af Krusaa Møllesø ved indtaget for Krusaa Mølle. Den lille 
bådebro i forgrunden er en 200-300-årig gravsten.
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Skitsen viser, hvorledes spildevandet ledes uden om søerne og i Kruså.

det, at kun ca. 0,2 pct. af spildevands- 
mængden vil løbe til søerne efter en 
delvis mekanisk rensning.

Sammenlignes disse tal med, at 
man ved etablering af et moderne 
mekanisk-biologisk rensningsanlæg i 
Padborg med en renseeffekt efter In
geniørforeningens normer på 90 pct. 
af Bi 5 (5 døgns iltforbrug) ville have 
tilført søerne spildevand med et Bi 5 
på ca. 10 pct. af totalmængden og 
næringssalte i form af fosfater sva
rende til ca. 70 pct. af totalmængden,

ses det umiddelbart, at det tilførte 
Bi 5 ville have været 50 gange så 
stort og fosfatmængden 350 gange så 
stor.

Det system, der nu er under udfø
relse, er således en ganske væsentlig 
forbedring selv i forhold til den for
bedring, som et nyt rensningsanlæg 
for Padborg ville have medført. Dertil 
kommer yderligere, at den fremtidige 
pasning vil blive enklere, når der kun 
anlægges ét centralrensningsanlæg 
for Padborg, Bov og Smedeby.
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Nyordning for 
de sønderjyske 
vandløb

Det 1. april ophørte distriktsbesty
rerne ved Hedeselskabets Mose- og 
Engafdeling i de tidligere Haderslev 
og Aabenraa amter med samtidig at 
være amtsvandinspektører - et sam
arbejde, der har varet siden 1922 - 
idet amtsvandvæsenet for hele Søn
derjylland nu skal varetages af amts
vandinspektør Knud Jensen, Tønder.

I Aabenraa amt var distriktsbesty
rer N. Klintø den første amtsvand
inspektør fra 1922-42, da han afløstes

af distriktsbestyrer N. Jespersen. I 
Haderslev amt har der fra 1922 også 
kun været to amtsvandinspektører, 
først Th. P. Nielsen og derefter V. 
Lindebo Hansen.

Tønder amts første amtsvandin
spektør var distriktsingeniør ved He
deselskabets kulturtekniske afdeling 
T. Q. Jacobsen. Da han fratrådte, 
overtog amtsvejinspektøren stillin
gen. Sønderborg amt, som ikke har 
amtsvandløb, hørte under Aabenraa 
amt, og andre vandløbssager blev va
retaget af amtsvejinspektøren.

Redaktionen af Hedeselskabets 
Tidsskrift har haft lejlighed til at se 
overenskomsten, som Hedeselskabet 
og Aabenraa Kredsdag afsluttede ved 
ansættelsen af N. Klintø i Aabenraa. 
Overenskomsten er underskrevet af 
formanden for Hedeselskabets besty
relse og af amtmanden, og vi bringer 
herunder de to kendte personlighe
ders navnetræk.

For 50 år siden

Den 1. april var et halvt århundrede gået, 
siden Hedeselskabet oprettede distrikts
kontorer for Mose- og Engafdelingen og 
kulturteknisk afdeling i Tønder, og sam
me dato åbnede Mose- og Engafdelingen 
også distriktskontor i Haderslev.

I Tønder har distriktsbestyrer J.P. Knud
sen ledet Mose- og Engafdelingens kontor 
i langt de fleste af de 50 år og er blevet 
afløst af distriktsbestyrer J. Bjerregård.

Ledere af kulturteknisk afdeling i Tøn
der var først cand. polyt. Braae og der
efter civilingeniør T. Q. Jacobsen. Da Ja
cobsen trådte tilbage på grund af alder i 
1955, oprettede Hedeselskabets kulturtek
niske afdeling et sydjysk distriktskontor 
i Kolding, og Tønder blev bibeholdt som 
filialkontor under Kolding-kontoret med 
afdelingsingeniør Arne Sørensen som dag
lig leder.

Den 1. marts var det 50 år, siden Hedesel
skabets Mose- og Engafdeling åbnede kon
tor i Århus, og fra 1940 har selskabet haft 
kontor i Parkallé 3.

Den første distriktsbestyrer i Århus var 
J. C. Pedersen, der fratrådte i 1964 og blev 
afløst af V. Knudsen.
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Mårer forvekslet 
med måger

To fængslende beretninger 
fra Vildtbiologisk Station 
om jagten på husmår 
og om bestanden af knopsvaner

Fejltagelser, da jægere noterede ned
lagt vildt på jagttegnet, var ved at få 
statistikken til at vakle på Viltbiolo- 
gisk Station i forbindelse med en un
dersøgelse af husmårbestanden og 
jagten på den i Danmark.

Undersøgelsen er foretaget af An
nelise Jensen og Birger Jensen, og re
sultatet er udsendt i hefteform. I lig
hed med andre af stationens tryksa
ger er beretningen interessevækken
de, og det samme gælder et hefte, der 
rummer Dorete Blochs undersøgelse 
af den danske knopsvanebestand.

I den første fase af mårundersøgel
sen indtraf det pudsige, at 52 jægere, 
som tilsammen opgav at have skudt 
468 mårer, måtte revidere deres op
lysning derhen, at det nedlagte var 
måger og ikke mårer! De havde taget 
fejl af rubrikkerne. Få kvinder går 
på jagt, og kun tre havde derfor med
delt, at de havde nedlagt mårer. En

Husmåren er en tidræt klatrer og kræver 
kun en åbning på 6 cm for at skaffe sig 
logi på et husloft. (Fot. Finn Christoffersen)

opgav at have skudt to - som viste sig 
at være måger.

Det således reducerede antal ned
lagte mårer var i undersøgelsesåret 
1967-68 1200 stykker, og det er jæ
gernes opfattelse, at husmårbestan
den er i fremgang, hvorimod ilder
bestanden synes at være aftagende, 
idet der i det nævnte år kun blev 
nedlagt 2500 mod 7000 15 år tidligere.

Skønsmæssigt skydes to tredjedele 
af de nedlagte mårer, lige ved en 
tredjedel fanges i fælde, og resten 
omkommer på anden måde, f. eks. 
tages af hunde eller trafikdræbes. To 
tredjedele af dyrene er nedlagt i eller 
ved bygninger og skure og knap en 
tredjedel nedlægges i skov og plan
tage.

Da det kan være vanskeligt at skel
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ne husmåren fra den totalfredede 
skovmår i skydende stund, er der og
så taget enkelte af de sidstnævnte på 
kornet. På grundlag af jægernes ind
beretninger er bestanden af skovmå
rer dog tiltagende.

Fra det sønderjyske område er 59 
mårer i årene 1964-70 blevet under
søgt for rabies, og fire var positive. 
Tilsvarende var 185 af 359 ræve fra 
samme område positive, så det skøn
nes, at måren ikke spiller nogen næv
neværdig rolle i rabies-udbredelsen.

Da knopsvanerne blev totalfredet i 
Danmark i 1926, var der kun få yng
lepar tilbage. I mellemtiden er der 
foretaget tællinger, så bestandens ud
vikling er blevet fulgt, og da der i 
1966 var gået 12 år siden den sidste 
undersøgelse, fandt Vildtbiologisk 
Station, at tiden var inde til en ny 
tælling, der gav den oplysning, at tal
let på ynglende knopsvaner var ste
get fra 758 til 2740 par, en fremgang 
på 262 procent.

Af det nævnte antal ynglede 40 
pct. ved kysterne og 60 pct. inde i 
landet. I 1954 var der kun 17 pct., som 
ynglede ved kysterne. Den største 
svanekoncentration findes i de tidli
gere Svendborg og Maribo amter. I

Jylland er der en svanetæthed på 1,8 
par pr. kvadratkilometer søareal, og 
på øerne er bestanden godt den dob
belte.

I 1966 lagde de danske svanepar i 
gennemsnit 5,4 æg, fik 3,6 unger 
klækket, hvoraf 3,4 kom på vingerne. 
Et enkelt par bragte dog 10 unger til 
den flyvefærdige alder.

Knopsvanerne begynder først at 
yngle i 3-4 års alderen. I forsomme
ren 1966 var den danske bestand 
sammensat af 13.000 ungfugle af år
gangene 1963 - 64 - 65 og af ca. 6000 
ynglende svaner, som fik ca. 10.000 
unger på vingerne, hvorefter den 
samlede efterårsbestand var op mod 
30.000 svaner. Dertil kom i den føl
gende vinter 10.000-15.000 »fremme
de« svaner, som overvintrer ved de 
danske kyster.

Dorete Bloch anslår, at der i 1985 
vil være 6000 par ynglende knopsva
ner i Danmark, og at det samlede an
tal stiger til det tidobbelte heraf, ef
tersom yngleparrene sædvanligvis
udgør en tiendedel af totalantallet.

* * *

Der er tragedie indbygget i den 
store svanetilvækst og i den vinter
lige visit af svaner fra fremmede ky
ster ved Østersøen og den botniske

Mange jægere går ind for, at fredningen af svanerne ophører, men i søer med villa- 
bebyggelse omkring er den statelige svanefamilie genstand for stor beundring.
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HOFJÆGERMESTER, 
GODSEJER A. OLUFSEN, 
QU ISTRUP,
der har været formand for 
Det danske Hedeselskab 
siden 1963, fylder den 3. maj 
70 år. Formanden ses her 
i samtale med Kong Frederik 
den Niende, der er 
Hedeselskabets protektor. 
Billedet blev taget ved 
Hedeselskabets 100 års 
jubilæum i 1966.
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Svend Haugaard Svend Knudsen

Vi har tidligere meddelt, at folketingsmand 
Svend Haugaard, Skive, og statshusmand 
Sv. Knudsen, Overviskum ved Viborg, er 
indtrådt i Hedeselskabets bestyrelse.

Svend Haugaard er af landbrugsministe
riet udnævnt til at afløse afdelingsformand 
Th. Holm, Brovst, som døde i fjor, og Sv, 
Knudsen, der er valgt af De samvirkende 
danske Husmandsforeninger, indtræder i 
stedet for Hans Larsen-Ledet, Asferg.

Sv. Knudsen er formand for De samvir
kende jydske Husmandsforeninger.

bugt. Der er ikke føde til dem, når 
isen lukker vandene, og hver tredje 
fugl, op til 25.000 i værste tilfælde, 
bukker under for sultedøden i perio
den mellem to ynglesæsoner, fortæl
ler stud. scient. P. Andersen-Harild, 
Zoologisk Museum, i en beretning, 
han har udarbejdet på grundlag af 
iagttagelser fra i fjor. Den milde vin
ter i år er afgjort i svanernes favør.

Svanerne afgræsser den kystnære 
bund fra overfladen, og når isen be
gynder at lægge til, bliver det hur
tigt småt med plantekost. De voksne 
fugle, der vejer 10-12 kilo, kan tåle

et vægttab på 4-5 kilo, men det kan 
de langt lettere ungfugle ikke, og 
massedøden venter dem i en fimbul
vinter.

Jo hårdere vinteren tager fat, desto 
nærmere kommer de store knopsva
ner os i deres nød, når de, mens der 
hver dag slås skår i deres statelige 
udseende, samles omkring våger nær 
land, og især er de sjællandske og 
lolland-falsterske havne steder, hvor 
svanerne søger tilflugt - og hvortil 
folk senere lægger deres udflugter 
med mere eller mindre egnet svane
foder. hk
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Alaska-poppel 
groede til 
på
Uur Hedebrug

For et beløb, som aktieselskabet 
Jydsk Landvinding i 1963 stillede til 
rådighed for De samvirkende Plant
ningsforeninger, blev der i 1964 tak
ket være ejeren direktør A. W. Niel
sens velvilje lavet en forsøgsplant
ning på Uur Hedebrug ved Ikast.

I efteråret 1970 blev de 100 parcel
ler målt op og vurderet, og resultatet 
har forsøgslederen konsulent Frode 
Olesen, Skanderborg, meddelt i Land
bo- og Husmandsforeningernes Fæl
lesforsøg for 1970.

❖

Forsøget skulle åbne mulighed for 
iagttagelser af nogle lætræers vækst
muligheder på opdyrket hedejord, 
og de 3500 løvtræer af en snes for
skellige arter og omfattende 100 va
rianter, som blev plantet ud i fortlø
bende rækker med 20 meters afstand, 
var udvalgt og leveret af bestyrer 
Ivar Nyholm, Hedeselskabets Cen
tralplanteskole i Fårvang.

I de mest vellykkede 3-rækkede 
blandingshegn er der af bestandtræer

og buske dannet en passende tæt un
deretage af 2,5-3 meters højde. Sup
pleret med ammetræer af de bedste 
pil eller poppel har disse hegn nået 
en foreløbig totalhøjde af 6 m.

Frode Olesen påpeger, at den sti
gende anvendelse af løvtræer under
streger nødvendigheden af en syste
matisk afprøvning af frøkilderne for 
at kunne udvælge egnede typer til 
læplantning.

^ :}c %

Gode og sikre vækstegenskaber er 
konstateret for bl. a. en række pop- 
peltyper, og for Hedeselskabets skov
rider S. A. Christensen, Guldborg- 
land ved Viborg, er det af særlig in
teresse at erfare, at en gruppe pop
ler, P. trichocarpa, havde klaret sig 
udmærket, idet de stammer fra en 
sending på 25 stiklinger, som han i 
1956 via det islandske skovnævn fik 
fra Kenai i Alaska, og som senere 
blev opformeret på Centralplantesko
len i Fårvang.

En af Alaska-poplerne, nummer 39 
i forsøgene, som havde en årlig høj
detilvækst på 79 cm, får i beretnin
gen følgende rosende omtale: Bemær
kelsesværdig smal, stiv og vindfør 
pyramide. Regelmæssig, enstammet 
og bundtæt. Tidligt løvspring, robust 
læderagtigt løv. Tilsyneladende ideel 
type til poppelhegn. hk

Nye kontakter

Dansk Træ-Eksport i Padborg meddeler, 
at firmaets repræsentant i Jylland, Erik 
Andersen, Ejstrupholm, er fratrådt, og at 
firmaets indkøb hos dets danske leveran
dører vil blive varetaget af direktør A. Nis
sen, prokurist T. Thomsen og repræsentant 
J. E. Bjørn.
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Ny metode til kemisk 
rensning af spildevand
Civilingeniør Knud Olav Hansen, Hedeselskabets laboratorium i Vi
borg, skildrer den af civilingeniør Sv. E. Jørgensen udviklede metode 
til rensning af spildevand ved ionbytning.

På det nuværende stadium af udvik
lingen i Danmark inden for rensning 
af byspildevand, herunder industri- 
spildevand, som ledes til det kommu
nale kloaknet, forholder det sig i 
praksis således, at den bedste rens
ning, som overhovedet foretages, er 
den, som finder sted i de biologiske 
spildevandsanlæg. Den fra Sverige 
velkendte kemiske fældning af phos- 
phat, det såkaldte 3. rensningstrin, er 
på forsøgsstadiet og så småt ved at 
blive introduceret som rensningsme
tode her i landet.

Som et værdifuldt bidrag til denne 
udvikling er der for nylig fra civil
ingeniør Svend Erik Jørgensen frem
kommet et projekt til spildevands
rensning, som sandsynligvis vil kun
ne udvikles til et brugbart alternativ 
til de traditionelle spildevandsrens
ningsmetoder, herunder den kemiske 
fældning.

Anlæggets udformning og funktion

Rensningsmetoden er udformet som 
en to-trins proces, bestående af en ke
misk fældning efterfulgt af ionbyt
ning - kombineret kation- og anion- 
bytning (se processkema).

Den kemiske fældning af det ind
kommende spildevand svarer til den 
ved spildevandsanlæg i Sverige be
nyttede forfældning og foretages ved 
tilsætning af aluminiumsulfat, læsket

kalk eller ferrisalte, som bevirker ud
fældning af en stor del af spildevan
dets suspenderede organiske og uor
ganiske partikler samt phosphat. Ef
ter sedimentation ledes vandet igen
nem en kationbytter, som fjerner or
ganiske stoffer samt noget ammoni- 
um-kvælstof, og ved den afsluttende 
behandling på en anionbytter fjernes 
lavmolekylære organiske stoffer samt 
nitrat-kvælstof og phosphat.

Ionbytterne skal efter nogen tids 
drift regenereres, hvilket foretages 
med natriumhydroxid-opløsning og 
en efterfølgende skylning med surt 
skyllevand. Regenererings-opløsnin
gen fjerner de på ionbyttermaterialet 
adsorberede urenheder og ledes der
efter til slambeholderen. Det ved den 
kemiske fældning isolerede slam af
vandes ved centrifugering og videre- 
behandles i slambeholderen.

Ionbytning af vand kendes i prin
cippet fra afhærdning af vand for 
specielle formål såsom fødevand fra 
dampkedler, men den hidtidige an
vendelse inden for spildevandsrens
ning har været meget beskeden af 
økonomiske grunde og på grund af 
tekniske vanskeligheder ved ionbyt
ternes drift.

Afgørende for det foreliggende 
projekts muligheder har derfor væ
ret udviklingen af en cellulose-sulfat 
kationsbytter, hvis pris er mindre
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end 1/10 af de i handelen værende 
ionbyttere, og som efter de hidtidige 
erfaringer tillige ikke påvirkes af 
kolloide partikler, som kan tænkes at 
tilstoppe ionbytteren og medføre ned
sat effektivitet. Anionbytteren der
imod er af konventionel type. Af hen
syn til anlæggets drift regnes der 
med at skulle installeres 2 sæt kation- 
og anionbyttere.

Rensnings- og driftsresultater

De foreliggende forsøgsresultater 
(tabel 1) er opnået ved drift af et an
læg i halvteknisk målestok, indrettet 
til behandling af 0,5 m:i spildevand 
pr. time. Til sammenligning er angi
vet et muligt resultat for mekanisk
biologisk rensning af det samme spil
devand.

De til forsøgsresultaterne svaren
de mængder af ionbyttermateriale er 
for kationbytteren og anionbytteren 
henholdsvis 1/25 og 1/40 af gennem- 
løbsvoluminet pr. time. Den samlede 
kapacitet af ionbytterne, inden de 
skal regenereres, har ved forsøgene 
vist sig at være mindst 200 gange så 
stor som ionbyttervoluminet. Omreg
net til praktiske forhold vil et anlæg 
til eksempelvis 20.000 personækviva
lenter (300 nr"' spildevand pr. time) 
skulle indrettes med 2 kationbyttere 
på 15 m:! og 2 anionbyttere på 7,5 m:!. 
Et sæt ionbyttere har ved forsøgene 
vist sig at kunne fungere i 15 timer,

inden det er nødvendigt at regene
rere.

De ved forsøgsrensningen opnåede 
resultater må betegnes som særdeles 
gode såvel med hensyn til biokemisk 
iltforbrug som næringssaltindholdet, 
herunder specielt phosphat.

Af tekniske fordele ved et ionbyt- 
teranlæg bør fremhæves, at effektivi
teten kun i ringe grad påvirkes af 
temperaturen, samt at det efter det 
foreliggende ikke skulle påvirkes af 
giftige stoffer i spildevandet.

Omkostninger

For anlæg af størrelsen 30.000 per
sonækvivalenter vil ifølge Svend Erik 
Jørgensens beregninger de samlede 
omkostninger ved spildevandsrens
ning efter ionbyttermetoden blive 
lidt større end mekanisk-biologisk 
rensning. Anlægsudgifterne er bereg
net til ca. 90 kr. pr. personækvivalent 
og driftsudgifterne til ca. 35 kr. pr. 
personækvivalent pr. år.

Rensningsmetodens anvendelse
Rensningsmetodens muligheder i 

praksis vil først endelig blive klar
lagt, når der er blevet etableret et 
anlæg i teknisk målestok, og resulta
terne heraf vil blive fulgt med stor 
interesse.

Anvendelse af det rensede vand 
som råvand for drikkevandsforsyning 
er blevet nævnt. En sådan anvendelse

Tabel 1. Analysetal vor vand, renset på forskellige måder.

Biokemisk
Iltforbrug iltforbrug Ammonium- Total- Orto- Mikro-
m. KMn04 BI, kvælstof kvælstof phosfat organis-
mg Oo/l mg Oo/l mg N/l mg N/l mg P/l mer

Ubehandlet 154 185 21 29 35 +
Fældet 62 82 19 21 7 +

Ionbytter I 41 40 1,9 3,4 6 0
lenbytter II 3 3 1,7 2,7 0,1 0

Mek.-biol. beh. 26 14 12 12 16 +
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må imidlertid her i landet forudsætte 
en betydelig ændring med hensyn til 
vandindvindingsmuligheder og må da 
også kræve en betydelig kontrol med 
anlæggets drift og kvaliteten af det 
rensede vand. Ikke alene må man sik
re sig, at vandet er bakteriefrit, men 
at det heller ikke indeholder virus, 
som ikke med sikkerhed uskadelig
gøres ved kloring.

Anvendelse af det rensede vand i 
industrien forekommer at være en 
mere nærliggende mulighed og må da 
også på grund af det lave saltindhold 
i mange tilfælde være fordelagtig.

At der i dag er et betydeligt behov 
for spildevandsrensning, kan ikke 
diskuteres. Imidlertid må det være 
lige så åbenbart, at der på grundlag

af de økonomiske muligheder og for
holdene i de recipienter, som skal 
modtage spildevandet, må foretages 
en prioritering af rensningsopgaver
ne og udarbejdes retningslinier for 
graden af den rensning, som skal fo
retages.

Vedrørende det omtalte ionbytter- 
anlægs placering i denne sammen
hæng må det være afgørende, at det 
rensede spildevand - vurderet på 
grundlag af analyseresultatet - kun 
i ubetydelig grad vil belaste recipien
ten og derfor også kan udledes direk
te til recipienter, som dårligt tåler 
forurening, eksempelvis til søer, hvor 
en effektiv beskyttelse mod forure
ning forudsætter, at de uorganiske 
næringssalte fjernes.
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l

r e tu r ,  su r t  sky l l evand
Overløb

fældning m. A12($04)3,FeCI3el.Ca(OH)2
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-------------------------SflL
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fil KLOAK 
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RENSET SPILDEVAND 
(anvendes event, 
som råvand)

BASIS: 1m* spildevand
Processkemact viser spildevandets vej gennem et ionbytteranlæg. - Efter Svend Erik 
Jørgensen.

Ved en ionbytter forstås et uopløseligt fast stof, indeholdende bevægelige ioner 
(positivt eller negativt elektrisk ladede atomer eller molekyler, såkaldte kationer og 
anioner), som kan udskiftes med ioner fra et omgivende medium. Ved regenerering 
behandles ionbytteren med passende stærke opløsninger. Ionbytteren bringes derved 
tilbage på den oprindelige form, og de tidligere adsorberede ioner fjernes med rege
nereringsopløsningen.
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Spildevand dræber laksens
yngel i Skjern å

- Reguleringen af Skjern å hindrer 
ikke, at der går laks op i den, og på 
det regulerede stykke skal der så- 
mænd nok blive standpladser for lak
sen igen, når åløbet med tiden borer 
sig ned, hvor bunden tillader det, si
ger fuldmægtig Børge Pedersen, Her
ning, som er medlem af bestyrelsen 
for Herning Sportsfiskerforening.

De fleste sportsfiskere mener, der 
er gået naturmæssige værdier tabt på 
det regulerede stykke af Skjern å, 
men det har ikke indflydelse på, at 
fiskebestanden i den øvre del af løbet 
er elendig, fortsætter Børge Peder
sen. Da vi elektro-fiskede i sidste 
måned, var der ingen yngel på stræk
ningen fra Hesselvig mod Brande. 
Den er kvalt af spildevandet fra by
en, og derved uddør den naturlige 
laksebestand, hvorfor vi må udsætte 
yngel, hvis vi fortsat vil have fiske
vand.

Ved siden af spildevandet fra Bran
de er Vorgod å med det okkerfyldte 
vand fra brunkulslejerne en ren gift
kilde. En løsning findes der måske i, 
som afdelingschef Niels Venov fra

Hedeselskabet sagde i en radioudsen
delse, at jævne brunkulslejerne til, 
tilføre kalk og tilplante dem og på 
den måde binde de jernforekomster, 
som nu flyder fra lejerne ud i vand
løbene.

Som det er i dag, kan vi ikke som 
tidligere sætte småfisk til nogle få 
øre ud. De dør i det forurenede vand. 
For at døje »mosten« skal laksene, 
der sættes ud, være mindst to år, og 
så koster de 4 kr. stykket, slutter 
Børge Pedersen.

Socialistisk Folkepartis organ, Min
avisen, beskæftiger sig også med lyst
fiskeri og yngeludsætning, og kuras 
skriver bl. a. følgende fornuftige:

Sportsfiskerne har tidligere med 
held udsat ørredyngel, men det nye 
er nu dels, at det er laks, man udsæt
ter, men også, at det er fiskerimini
steriet, der betaler for udsættelserne.

Nu er det vort håb, at fiskerimini
steriet ikke bruger pengene til ingen 
nytte ved at sætte dyr yngel ud i 
møddingvand! hk
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Sure
gødninger
er stærkt
kalk
tærende
Landmændene opfordres til 
at kontrollere 
markernes kalkindhold

Selv om landbrugets forbrug af kul
sur kalk i det sidste tiår er fordoblet 
til godt 1 mill, tons ifølge Hedesel
skabets opgørelse, siger sagkyndige, 
at jorden skal have endnu mere jord
brugskalk for at opretholde det rig
tige reaktionstal.

Laboratorieforstander Jens Frede
riksen, Hedeselskabet, påpegede i for
rige nummer af Hedeselskabets Tids

skrift, at op til 75 pct. af jordprøver
ne fra visse egne viste kalktrang.

Ved De jydske Husmandsforenin
gers planteavlsmøde i Århus sagde 
konsulent Niels Pedersen, at der nok 
måtte stiles efter en produktion på 
1,5 mill, tons kulsur kalk om året.

I bladet Produktion citerer konsu
lent T. Vedel Borchert Hedeselska
bets opgørelse over kalkforbruget og 
opfordrer til øget kalkning af land
brugsjorden for at skabe balance i 
forhold til den stærkt stigende an
vendelse af koncentrerede kvælstof
gødninger, de såkaldte sure gødnin- 
ger.

Han oplyser, at dansk landbrug i 
1960 anvendte 123.000 tons kvælstof, 
hvoraf ca. 8,5 pct. var sure gødninger. 
I 1970 var kvælstofforbruget steget 
til 270.000 tons, og heraf var 88 pct. 
sure gødninger!

Forsøg viser, at man må regne med 
et kalkforbrug på 3,6 kg kulsur kalk 
pr. kilo kvælstof af den sure type, 
flydende ammoniak m. fl., mens der 
kun skal 2,3 kg kulsur kalk til at op
veje den omsætning, som 1 kg kalk- 
ammonsalpeter giver.

Disse tal, siger T. Vedel Borchert, 
giver ikke blot stof til eftertanke, 
men må også tilskynde landmænde
ne til at få markernes kalkindhold 
kontrolleret.

De flytt er

Konsulent N. K. Salhøj, der har været an
sat i Hedeselskabet i 20 år og i de sidste 
fem år har ledet drængraver- og dræn
rensningsvirksomheden under Mose- og 
Engafdelingen i Viborg, er fra 1. april ud
nævnt til filialbestyrer med tjeneste ved 
det nye distriktskontor i Videbæk og med

den nordvestlige del af Ringkøbing amt 
som arbejdsområde.

Fra samme dag overtager filialbestyrer 
N. M. Kvorning', Randers, ledelsen af ma- 
skinvirksomheden. Samtidig nedlægges fi
lialkontoret i Randers, og en del af områ
det, det, som ligger syd for Randers fjord, 
lægges under Århus-distriktet. Den øvrige 
del af Randers-området vil blive betjent 
fra distriktskontoret i Viborg.
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Dødsfald

Pensioneret skovrider ved Det danske He
deselskab Carl Frederik Jensen, Hurup, af
gik ved døden den 19. marts kort tid efter, 
at han, tilsyneladende med alle kræfter i 
behold, havde fejret sin 80 års fødselsdag.

C. F. Jensen var født den 13. januar 1891 
på Eremitagen, Jægersborg dyrehave, hvor 
hans far var restauratør og opsynsmand. 
Hans biografiske data er følgende:

Han blev forstkandidat 1914. I årene 
1914-17 var han assistent ved Statens forst
lige Forsøgsvæsen, 1917-19 var han be
skæftiget ved brændselsnævnet i Sverige 
med Halland som arbejdsområde, og den 
1. juni 1920 blev han ansat som forstassi- 
stent ved Det danske Hedeselskab med 
tjeneste ved hovedkontoret i Viborg.

C. F. Jensen blev udnævnt til skovrider 
i 1927 med tjeneste på Hedeselskabets 5. 
plantagedistrikt, hvor direktør Chr. Dal
gas var hans chef, og den 1. marts 1932 
blev han ansat som skovrider på Hedesel
skabets 9. plantagedistrikt med bopæl i 
Hurup i Thy, hvor han kom til at udøve 
sin egentlige manddomsgerning.

Den 1. februar 1961 blev skovrider Jen
sen afskediget med pension, men blev bo
ende i Hurup.

*
I de næsten 30 år, C. F. Jensen havde sin 

virksomhed i Thy, udrettede han et højt 
påskønnet arbejde ved at være ejerne be
hjælpelig med at gennemføre en rationel 
drift i de mange større og mindre med 
Hedeselskabets medvirken anlagte planta
ger i landsdelen og ved at planlægge og 
gennemføre et for den vindudsatte lands
del helt nødvendigt systematisk læplant
ningsarbejde.

Skovrider Jensen var en personlighed 
med sine meningers mod. Hans synspunk
ter, der vel ofte kunne stride mod menin

gerne på bjerget, var baseret på et gxmn- 
digt studium og, måske først og fremmest, 
på en urokkelig overbevisning om, at man 
som forstmand ved omhyggelige og grun
dige iagttagelser i naturen kunne undgå 
fejl og uheldige dispositioner.

Man kunne blive uenig med skovrider 
Jensen om faglige problemer, men man 
kunne ikke skilles fra ham efter en me
ningsudveksling uden at føle sig påvirket 
af hans begejstring, hans målbevidsthed 
og hans ubøjelige vilje til at overvinde 
vanskeligheder, hvad enten de hidrørte fra 
uforstandige fagfæller eller klienter eller 
fra de vanskelige klimatiske forhold, som 
han hele sit liv måtte strides med.

*

Skovrider Jensen var en flittig skribent. 
I en lang række særlige publikationer og 
i talrige artikler i dagspressen beskæfti
gede han sig med emner af vidt forskellig 
karakter, næsten altid med en tydelig agi
tatorisk tendens. Det vil føre for vidt her 
at komme ind på enkeltheder i hans for
fattervirksomhed, men det vil være natur
ligt at nævne hans mange indlæg om plan
tagernes og læbælternes indflydelse på og 
afhængighed af klimatiske forhold.

Mange vil endnu huske hans indlæg om 
havgus og plantageanlæg, der engang i 
trediverne vakte røre i den forstlige ver
den. C. F. Jensen forfægtede med stor styr
ke og vedholdenhed, imod den opfattelse, 
som en kreds af fagfæller og meteorologer 
gjorde sig til talsmand for, det synspunkt, 
at de vestjyske plantager var den egent
lige årsag til, at de yderst ubehagelige hav
gusfænomener med årene var blevet min
dre følelige. Mange beboere i de vindud
satte egne i det vestlige Jylland, der har 
følt havgusen på deres krop, husker end
nu den livlige debat og synes stadig, at 
deres skovrider gik sejrrig ud af diskus
sionen.

Nu er skovrider Jensen død og har fun
det sit sidste hvilested i det landskab, han 
holdt så meget af, og som han af yderste 
evne forsøgte at pleje og forskønne.

Han vil blive husket med taknemmelig
hed af de mange klienter blandt plantage
ejere og landmænd, der søgte og fik hans 
hjælp.

Det danske Hedeselskab har grund til at 
mindes skovrider C. F. Jensen med megen 
tak. B. St.

93



Kor t  for ta l t
Optimisme i USAs møbelindustri

Møbelindustrien venter fortsat lysere ti
der, efter at dens samlede omsætning i fjor 
for første gang oversteg 5 milliarder dol
lars. Nye familier stiftes i stigende tempo, 
bevægeligheden er stor, og der er stigende 
interesse for at spendere en betydelig del 
af indkomsten på hjemmets indretning.

Nu starter den

De fleste skovarbejdere har været ude 
for, at en motorsav ikke ville starte på 
grund af fugt i tændingssystemet. Nu har 
et firma lavet et tændingssystem, som er 
ufølsomt over for fugt, eftersom det mang
ler afbryderpunkter og ligger indkapslet 
i en enhed.

Derfor dræner tyskerne

Når man spørger tyskerne syd for græn
sen, hvorfor de dræner, vil essensen af 
svarene blive, at 20 pct. venter større ud
bytte som følge af afvandingen, og 75 pct. 
venter, at dyrkningsulcmperne bliver fær
re. Det arbejdslettende får stadig større 
prioritet.

Finsk-norsk samarbejde i Frankrig

Der er dannet et finsk-norsk selskab, der 
skal sælge forstlig know-how og skovud
styr til Frankrig. Det har fået navnet Ma
chines Nordiques, og samarbejdet skal gi
ve Finland og Norge - begge relativt små 
på det internationale marked - bedre mu
lighed for at hævde sig.

Nordmændene tilbyder lettere skovud
styr og materiel til transport i stejlt og 
vanskeligt terræn. Finnerne leverer det 
tungere udstyr, hydrauliske skovkraner, 
barkemaskiner og dele til træforædlings
industrien.

Algeriets skove er overmodne
Et spansk ingeniørfirma har af en større 

samlet UNDP-bevilling modtaget ca. 80.000 
dollars til gennemførelse af en opmåling 
og vurdering af træresourcerne i den nord
østlige del af Algeriet samt til en teknolo

gisk vurdering af mulighederne for at an
vende de forekommende træarter, aleppo- 
fyr og ceder, til fremstilling af spånplader 
og til papirfabrikation.

Skønt 10 pct. af området er klassificeret 
som skov, måtte Algeriet i 1965 importere 
90 pct. af sit samlede forbrug af træ og 
træprodukter.

Den årlige ødelæggelse af træ skønnes 
at være større end den samlede tilvækst 
som følge af, at en stor del af skovarealet 
er dækket af modne og. overmodne be
voksninger, og meget store vedmasser tru
es nu af ødelæggelse ved forrådnelse, hvis 
de ikke udnyttes i løbet af ganske få år.

Man har skønnet, at Va mill, ha skov vil 
kunne udnyttes i de næste 30 år, hvilket 
under forudsætning af en fornuftig tilret
telæggelse og planlægning vil sætte landet 
i stand til at dække 75 pct. af sit træbehov.

Maskindemonstration
Dansk Skovforening holder den 23. sep
tember maskin- og redskabsdemonstration 
i Bromme Skov under Sorø Akademis 2. 
distrikt.

Pres på skovene
Overalt på jorden stiller mennesket stør

re og større krav til skovbevoksede områ
der med hensyn til rekreation, jagt, turis
me og vedproduktion, og det bliver stadig 
vanskeligere at beskytte skovene mod det 
pres, de er udsat for.

En international konference med delta
gere af forstlige eksperter fra 60 lande har 
i den første uge af februar under FAOs 
auspicier drøftet, hvordan man på længere 
sigt bedst skaber balance mellem omgivel
sernes krav til skovene og træindustriens 
interesse i en stigende vedproduktion.

Jordens voldsomme befolknings-eksplo
sion i de sidste 25 år har været særlig fø
lelig for skovområderne. En tilvækst på 
mere end 1 milliard mennesker har et u- 
dækket behov for træ - især til brændsel 
og billigt boligbyggeri - fordi befolknings
tilvæksten navnlig er koncentreret i de 
mindst udviklede lande. Derfor er træ
ressourcerne netop dér af afgørende be
tydning.
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OREGON
WfKÆDER - SVÆRD - KÆDEHJUL i

fO<5 3*a**' m%Generalagent:
AARHUS
MOTOR COMPAGNI A/S
Sølystgården, Egå 
Telefon (06) 22 08 33

OREGON
KÆDER, SVÆRD OG KÆDEHJUL

- bedst på alle save

■ah

Redskabsdemonstration
DANSK SKOVFORENING afholder i lighed 
med tidligere en maskin- og redskabs
demonstration, denne gang i Bromme Skov 

under Sorø Akademis 2. distrikt
TORSDAG DEN 23. SEPTEMBER 1971.

R E S E R V E R  D A G E N

3^
S UN OCO

reinhard oil a-s
Krimsvej 15 . 2300 København S. 
Telefonordre (01) 58 59 60

Serie 3 olie 3,20 pr. liter.
Traktor low/30 2,75 pr. liter. Ordrer over 200 kr. fragtfrit.

Betonvarer og Iso-dæk 

Lecablokke og -mursten 

Mørtel, sten og grus

A/s MARIUS ØDUM
Randers . Telf. (064) 2 04 00

Betonvarer efter 

Ingeniørforeningens normer

Viborg Byes og 
Omegns Sparekasse

Telefon (06) 62 10 00
Set. Mathiasgade 68

Kontortid: Kl. 9-15 
Lørdag lukket 
Aftenekspedition: 
Torsdag kl. 16-18,30 
Fredag kl. 18,30-20

Filialer:
Karup
Mammen
Løgstrup
Vestervang



RØDKJÆRSBRO CEMENTVAREFABRIK v. J. T. Birk
Telefon Rodkjærsbro (06) 65 80 14
FORLANG TILBUD Fører kun ^ mærkede varer
Alle arter betonvarer til afvanding og kloak føres på lager

SKOVPLANTER - LÆPLANTER - HAVEPLANTER

SKÆRBÆK PLANTESKOLE
Skærbæk . Telefon (047) 5 12 50 *

Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og 
Plantekatalog tilsendes gerne på forlangende.

-planter.

Det betaler
sig

ELEMENTBROER - JERNBETONSPUNSPLANKER
Specielle emner efter opgave. Alt i betonvarer efter D. S. 400
Ringkøbing Cementvarefabrik - Tlf. (07) 32 16 00
Videbæk Cementvarefabrik - Tlf. (07) 17 12 14 A/S N. SKYTTE

TIL ALT BYGGERI 
FIBO LETKLINKER

•

TIL HURTIGT BYGGER! 
FIBO FACADEELEMENTER

•

TIL RATIONELT BYGGERI 
FIBO VÆGELEMENTER 

HB-system
•

TIL INDUSTRIELT BYGGERI 
FIBO DÆK- OG 

TAGELEMENTER

FISKBÆK PRODUKT Vs
6920 Videbæk . tlf. (07) 17.13 00

Frøavlscentret

H U N S B A L L E
Telefon Holstebro (074) 2 05 33

Frøavl og frøhandel

Bjerringbro
Cementvarefabrik

Telefon Gentofte 938 
Bjerringbro (06) 08 11 11

Alle /\ mærkede rør
imprægnerede
og uimprægnerede

Stort lager
ALTID LEVERINGSDYGTIG

Petersværk Betonvare-lndustri
Nørresundby . Telefon (08) 17 10 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
Renseanlægget »Ringtanken« (Dansk patent nr. 59820)

Mejeriernes og Landbrugets 
Ulykkesforsikring

Gensidigt selskab + Oprettet 1898 

Henvendelse til kredsens tillidsmand eller til hovedkontoret: 
Vester Farimagsgade 19 . København V . Telf. (01) 15 03 50

Aktieselskabet
L. H A M M E R I C H  & CO. 

Specialforretning i bygningsartikler
Grundlagt 1854

Telef. (06) 12 71 55 (3 lin.) . Århus

Hulkjærhus
Planteskole

Rødkjærsbro
Telefon (06) 87 03 33 - 87 00 25

PLANTER TIL SKOV 
LÆHEGN OG HAVE

Skive
Cementstøberi

Knud Østergaard 
Telefon (075 1) 921 

N O R M R Ø R
med garantimærket ^ 
Imprægnering brøndrør

Sydvestjydske Teglværkers Salgskontor Ø L G O D
T I L  (052) 4 47 1 1
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VANDINGSANLÆG
OMGÅENDE LEVERING

Ønsker De?
^ Gennemført kvalitet 
£ Lette og stærke rør

De hurtige og robuste koblinger 
£ Sprinklere, der vander jævnt 

Sagkyndig og reel projektering 
Anlæg, hvortil reservedele kurtigt kan skaffes, 
fordi det er dansk arbejde

Indehaverne er aut. af landbrugsministeriet til projektering af 
vandingsanlæg med tilskud og lån i h. t. grundforbedringsloven

DANSK VANDINGS INDUSTRI
Snoghøj pr. Fredericia tlf.(05) 95 2211

Henvend Dem 
om brochure 
og tilbud

Omhyggeligt behandlede skovplanter
i værdifulde provenienser

DANPLANEX
PLANTESKOLER A/S . Rødekro . Telefon (046) 6 29 33*

Hedeselskabets Centralplanteskole
Tvilum Skovgaard . Faarvang
Telefon (06) 87 21 11 - nr. 1

■ Planter af hårføre racer til skov, læ,
■ hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde.

100 % S I K R E T  
M O D
Ø K O N O M I S K  
T A B  V E D

H A G L

Tal med nærmeste 
distriktsforstander 

eller hovedkontoret

V///

Haglskadeforsikring er en billig be
tryggelse - og bør tegnes i de jy
ske landmænds eget selskab, hvor 
medlemmerne gennem reassurance 
er sikret mod storre forhøjelser af 
årsbidraget, selv når katastrofalt 
store tab indtræffer.

Haglskadeforsikringsforeningen for Jylfand G/S
Set. Clemens Torv 9 - A A R H U S  - Telefon (06) 12 12 84

Hammerum Herreds 
Spare- og Lånekasse
Tlf. Herning (07) 12 37 33 (fl. lin.) 
Kontortid:

Mandag, tirsdag og 
onsdag 10-16,
torsdag og fredag 10-17,30

I. C. H A L V O R S  E N  
&  S  0  N

Krogsgades Cementstøberi 
Kontor: Augustenborggade 11 
Århus C . Tlf. (06) 14 59 99

Røde drænror
fra 2”-12” haves altid på 
lager.-------Forlang tilbud.

» S O F I E N L U N D «
T E G L V Æ R K

Ulstrup - Telefon (06) 46 30 10

Stenvad
Cementstøberi

Telef. Stenvad (063- 8 24 11) 6

Arnold Westmark

Alle [\ mærkede rør 
ALTID LEVERINGSDYGTIG

AERGLITr
DANSK SIKKERHEDSPRÆNGSTOF.



FORD
HAR

STYRKEN!
- også i traktorer med 4-hjulstræk

FORD COUNTY 1124
kendetegnes ved sin styrke, gode ma
nøvredygtighed og fine driftsøkonomi. 
Stærke argumenter forklarer årsagen 
til dens popularitet: ... træk på alle 4 
hjul ... cylindervolumen 5,95 liter ... 
115 HK ved 2250 RPM ... drejnings
moment 38,1 kgm ved 1500 RPM ... 
100 % uafhængigt kraftudtag på 93 HK 
ved 1000 RPM ... kun ét differentiale 
... differentialespærren låser alle 4 hjul 
sammen ... styrebremserne virker på 
for-og baghjul i hver side af traktoren 
...venderadius 11,7 m og med styre
bremser 5,6 m ... stor løftekraft til de 
tunge redskaber.
Tal med Ford traktorforhandleren om 
4-hjulstræk og få en County 1124 de
monstreret på Deres egen gård.
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